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Protokół nr 16 
z posiedzenia Komisji Rolnictwa i Terenów Wiejskich 

Sejmiku Województwa Śląskiego 
w dniu 14 września 2020 roku 

Z powodu stanu epidemii posiedzenie odbyło się z wykorzystaniem środków 

porozumiewania się na odległość przy użyciu programu do wideokonferencji.  

Posiedzenie prowadził Pan Rafał Kandziora, Przewodniczący Komisji Rolnictwa 
i Terenów Wiejskich. Członkowie Komisji zgodnie z listą obecności (załącznik nr 1 do 
protokołu). W posiedzeniu uczestniczyli także goście zgodnie z listą obecności 
(załącznik nr 2 do protokołu). 
 
PORZĄDEK POSIEDZENIA 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku.  
2. Przyjęcie protokołów z posiedzeń Komisji Rolnictwa i Terenów Wiejskich.  
3. Wytypowanie przedstawiciela do prac w komisji konkursowej oceniającej oferty 
złożone w ramach otwartego konkursu ofert na zadania publiczne dotyczące wsparcia 
gospodarstw edukacyjnych w województwie śląskim. 
4. Sprawy różne.  
 
Ad. 1 
Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 
 
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora otworzył posiedzenie Komisji, powitał 
wszystkich obecnych – zaproszonych gości oraz członków Komisji. Stwierdził quorum 
potrzebne do podejmowania opinii i wniosków przez Komisję. Następnie zaproponował 
uzupełnienie porządku posiedzenia przesłanego mailowo o dodatkowy punkt: 
Przyjęcie protokołów z posiedzeń Komisji Rolnictwa i Terenów Wiejskich, wobec czego 
porządek posiedzenia byłby następujący:  
1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku.  
2. Przyjęcie protokołów z posiedzeń Komisji Rolnictwa i Terenów Wiejskich.  
3. Wytypowanie przedstawiciela do prac w komisji konkursowej oceniającej oferty 
złożone w ramach otwartego konkursu ofert na zadania publiczne dotyczące wsparcia 
gospodarstw edukacyjnych w województwie śląskim. 
4. Sprawy różne.  
Wobec braku innych zgłoszeń Przewodniczący poddał przyjęcie zaproponowanego 
porządku posiedzenia pod głosowanie. 
Komisja jednogłośnie (za:8) przyjęła proponowany porządek posiedzenia.  
 
Ad.2  
Przyjęcie protokołów z posiedzeń Komisji Rolnictwa i Terenów Wiejskich.  
 
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora przypomniał, że są do zatwierdzenia trzy 
protokoły z czerwcowych posiedzeń Komisji. Protokoły były przesłane drogą mailową. 
Pierwszy jest protokół nr 13 z posiedzenia Komisji w dniu 5 czerwca 2020 roku. 
Przewodniczący zapytał, kto jest za przyjęciem protokołu nr 13?  
Komisja jednogłośnie (za:8) przyjęła protokół nr 13 z posiedzenia Komisji w dniu 
5 czerwca 2020 roku. 
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Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora przypomniał, że drugi jest protokół nr 14 z 
posiedzenia Komisji w dniu 10 czerwca 2020 roku. Następnie zapytał, kto jest za 
przyjęciem protokołu nr 14. 
Komisja jednogłośnie (za:8) przyjęła protokół nr 14 z posiedzenia Komisji w dniu 
10 czerwca 2020 roku. 
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora przypomniał, że ostatni jest protokół nr 15 
z posiedzenia Komisji w dniu 19 czerwca 2020 roku. Następnie zapytał, kto jest za 
przyjęciem protokołu nr 15. 
Komisja jednogłośnie (za:8) przyjęła protokół nr 15 z posiedzenia Komisji w dniu 
19 czerwca 2020 roku. 
 
Ad. 3  
Wytypowanie przedstawiciela do prac w komisji konkursowej oceniającej oferty 
złożone w ramach otwartego konkursu ofert na zadania publiczne dotyczące wsparcia 
gospodarstw edukacyjnych w województwie śląskim. 
 
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora przypomniał, że wszyscy otrzymali pismo 
p.o. Zastępcy Dyrektora Departamentu Terenów Wiejskich, Pana Aleksandra Nowrota 
skierowane do Przewodniczącego Sejmiku Województwa Śląskiego z dn. 25.08.2020r. 
(TW-RYB.614.1.2020; TW-RYB.ZD.00077/20). W związku z ogłoszeniem otwartego 
konkursu ofert na zadania publiczne dotyczące wsparcia gospodarstw edukacyjnych 
w województwie śląskim w 2020 roku, zwrócono się w piśmie z prośbą o wytypowanie 
przedstawiciela Komisji Rolnictwa i Terenów Wiejskich do prac w komisji konkursowej 
oceniającej oferty w charakterze eksperta z głosem doradczym. Czy są jakieś 
kandydatury – czy ktoś chciałby zgłosić się do pracy w ww. komisji konkursowej? 
Zastępca Przewodniczącego Komisji Stanisław Gmitruk przypomniał, że do 
poprzednich konkursów zgłaszani byli głównie członkowie Komisji reprezentujący Klub 
Prawa i Sprawiedliwości. Stąd sugestia, aby została zgłoszona osoba z opozycji. 
Zaapelował o wzięcie pod uwagę tej sugestii. Wśród członków Komisji są osoby 
kompetentne do tego zadania, zwłaszcza jedna osoba jest teoretycznie i praktycznie 
przygotowana do pracy w takiej komisji. 
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora zaproponował Panu Gmitrukowi 
zgłoszenie takiej osoby. 
Zastępca Przewodniczącego Komisji Stanisław Gmitruk zgłosił Radną Magdalenę 
Cieślar. Zasygnalizował jednak, że wcześniej nie uzgadniał tego zgłoszenia. Pani 
Radna ma wykształcenie kierunkowe oraz doświadczenie w zakresie wszelkich spraw 
związanych z rolnictwem.  
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora zapytał Panią Radną Cieślar czy 
przyjmuje propozycję i wyraża chęć pracy w komisji konkursowej? 
Radna Magdalena Cieślar podziękowała Panu Gmitrukowi za to zgłoszenie. Niemniej 
nie może przyjąć tej propozycji, gdyż prowadzi działalność związaną z zagrodami 
edukacyjnymi.  
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora zapytał czy są jeszcze jakieś inne 
kandydatury? Wobec braku innych zgłoszeń zaproponował kandydaturę Radnego 
Bartłomieja Kowalskiego, który wcześniej sygnalizował chęć pracy w komisji 
konkursowej. Następnie poddał kandydaturę Radnego Bartłomieja Kowalskiego pod 
głosowanie i zapytał kto jest za przyjęciem tej kandydatury? 
Wynik głosowania: za – 8, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 
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Wniosek: Komisja Rolnictwa i Terenów Wiejskich na posiedzeniu w dniu 14 
września 2020 roku wytypowała Radnego Bartłomieja Kowalskiego w 
charakterze eksperta z głosem doradczym do prac w komisji konkursowej 
oceniającej oferty złożone w ramach otwartego konkursu ofert na zadania 
publiczne dotyczące wsparcia gospodarstw edukacyjnych w województwie 
śląskim. 
 
Ad. 4  
Sprawy różne.  
 
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora zapytał, czy ktoś ma jakieś sprawy, 
którymi chciałby zainteresować Komisję i podjąć dyskusję na ten temat? 
p.o. Dyrektora Departamentu Terenów Wiejskich Urzędu Marszałkowskiego w 
Katowicach Marcin Rachwał poinformował, że na kilku obwodach łowieckich 
(85,86,97) na terenie powiatu zawierciańskiego, będzińskiego, tarnogórskiego i 
myszkowskiego odnotowujemy od lat wzrastającą liczbę szkód łowieckich – chodzi 
oczywiście o dziki. W roku 2018 szkody wypłacone z budżetu państwa były na kwotę 
147 tys. zł; w roku 2019 była to już kwota 377 tys. zł. Należy przypomnieć, że 
Wojewódzki Sąd Administracyjny w Gliwicach wyrokiem 20 lipca 2016 roku stwierdził 
nieważność uchwały Sejmiku co do istniejących obwodów łowieckich na tym terenie i 
zaprzestanie tam gospodarki łowieckiej. Z uwagi na wzrost tych szkód na wniosek 
łowczego okręgowego z Katowic oraz lekarza weterynarii przystąpiliśmy do 
procedowania w sprawie odstrzału redukcyjnego. Jesteśmy już po konsultacjach 
społecznych. Żadna organizacja nie wniosła uwag co do projektu uchwały. 
Procedowaliśmy temat również z Regionalną Radą Ochrony Przyrody w Katowicach, 
która też nie wniosła uwag. Chcielibyśmy na tych trzech obwodach doprowadzić do 
odstrzału redukcyjnego. Sygnalizuję ten temat, ponieważ w zeszłym tygodniu zostały 
zamknięte konsultacje społeczne. Wnioskuję więc, by po środowym posiedzeniu 
Zarządu odbyło się kolejne posiedzenie Komisji Rolnictwa, celem zaopiniowania chęci 
przystąpienia do tego odstrzału. Należy przypomnieć, że do końca marca 2020 roku 
musi być opracowany nowy podział województwa na obwody łowieckie. Do tego czasu 
dalej gospodarka łowiecka byłaby zaprzestana na tych trzech obwodach, co prowadzi 
do kolejnych szkód, a nawet do zagrożenia. Stąd wnioskujemy o odstrzał jeszcze w 
tym roku. Karta sprawy w tej kwestii trafi na środowe posiedzenie Zarządu 
Województwa. Odstrzał 600 dzików przyczyni się do zmniejszenia szkód. W ubiegłym 
roku uczestniczyłem w szacowaniu tych szkód i naprawdę dziki wyrządzają 
druzgocące szkody z uwagi na brak gospodarki łowieckiej prowadzonej na 
wskazanych obszarach. Dziki żerują na tych obszarach w płodach rolnych a później 
wchodzą na tereny ościenne. 
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora stwierdził, że rozumie problem, gdyż sam 
spotyka dziki na swoim terenie. Prośba jednak o wyjaśnienie kwestii technicznych. 
Uchwała Sejmiku, o której mówił Pan Dyrektor została odrzucona rozumiem z jakiś 
przyczyn formalnych i obwody muszą na nowo ustalone. Ta uchwała, o której mówił 
Pan Dyrektor jest potrzebna do tego, by dokonać odstrzału redukcyjnego, tak? 
p.o. Dyrektora Departamentu Terenów Wiejskich Urzędu Marszałkowskiego w 
Katowicach Marcin Rachwał odpowiedział, że tak. Tylko te trzy obwody w 
województwie śląskim są wyłączone i dlatego jest potrzebna ta uchwała 
Niejednokrotnie różne środowiska ekologów próbowały tutaj ingerować. Dobro 
mieszkańców i rolników jest jednak dobrem przewodnim w tej kwestii i 600 dzików 
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zgodnie z uchwałą musi zostać odstrzelone. Nie wiemy, jak potoczą się losy nowej 
uchwały o obwodach łowieckich. Stąd nie chcielibyśmy czekać z tą uchwałą.  
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora zapytał, dlaczego uchwała nie została 
przedstawiona formalnie na dzisiejszym posiedzeniu? 
p.o. Dyrektora Departamentu Terenów Wiejskich Urzędu Marszałkowskiego w 
Katowicach Marcin Rachwał odpowiedział, że w ubiegłym tygodniu dopiero 
zakończyły się konsultacje. Czekaliśmy się jeszcze na wpływ ewentualnych uwag. 
Chcieliśmy też proceduralnie zachować właściwą ścieżkę – najpierw sprawa na 
posiedzeniu Zarządu a dopiero później procedowanie przez Komisję Rolnictwa i 
Terenów Wiejskich.  
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora stwierdził, że Komisja musi przyjąć do 
wiadomości, że trzeba zaopiniować przedmiotowy projekt uchwały jeszcze przez sesją 
Sejmiku planową na 21 września. Pytanie, kiedy gotowy projekt trafi do Komisji? 
p.o. Dyrektora Departamentu Terenów Wiejskich Urzędu Marszałkowskiego w 
Katowicach Marcin Rachwał odpowiedział, że projekt już jest gotowy ale nie został 
jeszcze przedłożony Zarządowi. Posiedzenie Zarządu odbędzie się 16 września. 17 
bądź 18 września chcielibyśmy przedstawić projekt Komisji Rolnictwa.  
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora stwierdził, że dobrze się stało, iż Pan 
Dyrektor przedstawił na dzisiejszym posiedzeniu temat. Przy podejmowaniu opinii 
będzie później mniej wątpliwości i unikniemy długiej dyskusji. O terminie i formie 
posiedzenia Komisji w sprawie wyrażenia opinii dotyczącej przedmiotowego projektu 
uchwały członkowie Komisji zostaną poinformowani w możliwie najszybszym czasie.  
p.o. Dyrektora Departamentu Terenów Wiejskich Urzędu Marszałkowskiego w 
Katowicach Marcin Rachwał zapewnił, że zaraz po decyzji Zarządu przekaże 
informację.  
Zastępca Przewodniczącego Komisji Beata Kocik w związku z faktem, że uchwała 
została przedyskutowana w zasadzie na dzisiejszym posiedzeniu, zasugerowała 
korespondencyjne głosowanie w sprawie zaopiniowania projektu. Jeśli są jakieś 
pytania do tematu uchwały możemy je przedyskutować jeszcze dziś.  
p.o. Dyrektora Departamentu Terenów Wiejskich Urzędu Marszałkowskiego w 
Katowicach Marcin Rachwał odpowiedział, że z jego strony nie widzi problemu.  
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora stwierdził, że jak projekt wpłynie formalnie 
do Komisji ustalimy tryb i termin posiedzenia w sprawie zaopiniowania projektu. 
Zapytał, czy są jeszcze jakieś sprawy bądź pytania do Pana Dyrektora? 
Radny Stanisław Baczyński w nawiązaniu do wypowiedzi Pana Dyrektora zauważył, 
że odstrzał redukcyjny dzików powinien dotyczyć większej ilość powiatów niż tylko tych 
trzech. Pytanie więc co jest podstawą takiego odstrzału redukcyjnego? Czy 
zaniechanie gospodarki na obwodzie łowieckim czy są też inne przyczyny, które 
uruchomiłyby taki odstrzał redukcyjny.  
p.o. Dyrektora Departamentu Terenów Wiejskich Urzędu Marszałkowskiego w 
Katowicach Marcin Rachwał odpowiedział, że powołujemy się na art. 33a ustawy o 
ochronie zwierząt, który stanowi: „gdy zwierzęta stanowią nadzwyczajne zagrożenie 
życia, zdrowia lub gospodarki człowieka, w tym gospodarki łowieckiej, dopuszcza się 
podjęcie działań mających na celu ograniczenie populacji tych zwierząt”. Mamy opinię 
Regionalnej Rady Ochrony Przyrody w Katowicach oraz wniosek łowczego 
okręgowego z Katowic oraz Wojewódzkiego Lekarza Weterynarii. To jest szczególny 
przypadek – zawsze tam, gdzie jest prowadzona racjonalna gospodarka łowiecka, ta 
gospodarka powinna doprowadzić do ograniczenia pogłowia. W tych trzech obwodach 
łowieckich na terenie czterech powiatów doszło do sytuacji, że dziki podchodzą pod 
gospodarstwa rolne, pod ogródki działkowe. Należy tutaj wspomnieć, że 25 czerwca 
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2020 roku Wojewoda Śląski wydał rozporządzenie w sprawie zarządzenia odstrzału 
sanitarnego, gdzie jest podane ile każde koło łowieckie ma odstrzelić dzików aby nie 
stanowiły one szczególnego zagrożenia. Odpowiadając jeszcze na pytanie – tam gdzie 
jest prowadzona gospodarka łowiecka nie ma żadnego przesłania aby uruchomić 
art.33a ustawy. Tam gdzie obwody czynnie działają nie można uruchomić takiego 
odstrzału. Wojewoda mając na uwadze zagrożenie wydał rozporządzenie o odstrzale 
sanitarnym. Odstrzał redukcyjny i sanitarny to są dwie różne kwestie. Obserwując 
wzrost wypłacanych z budżetu państwa odszkodowań musieliśmy zareagować. W 
Departamencie Terenów Wiejskich dwóch pracowników odpowiada za szacowanie 
szkód łowieckich a większość ich delegacji jest właśnie w tereny tych trzech obwodów.  
Przewodniczący Komisji Rafał Kandziora Przewodniczący Komisji Rafał 
Kandziora podziękował Panu Dyrektorowi za wyjaśnienia. Przypomniał, że jeszcze w 
tym tygodniu odbędzie się jeszcze jedno posiedzenie celem zaopiniowania 
omawianego tematu. Wobec braku innych spraw podziękował wszystkim za dyskusję 
i zakończył posiedzenie Komisji  
 
 
 
Protokół sporządziła 
Małgorzata Cieszyńska – Sokołowska 

Przewodniczący Komisji 
Rolnictwa i Terenów Wiejskich 
Rafał Kandziora 


